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Gracias, señor Cerdán .

Vamos a ver. VAERSA. ¿Qué nos hemos encontrado? Una 
clara falta de estrategia, ni planificación de actividades. El 
no tener aprobado, desde 2006, la masa salarial . Esto es una 
tremenda irresponsabilidad, porque estamos hablando de 
más de mil trescientos trabajadores sin masa salarial desde 
2006 .

Y luego serios problemas que están poniendo de manifiesto 
reiteradamente el síndic de Comptes, la Intervención General 
y otros organismos, por no hablar de un montón de infraes-
tructuras obsoletas en la gestión de residuos, no adecuadas, 
etcétera .

En una palabra, desorganización, pero también una 
tremenda, aparte de irresponsabilidad, imprudencia . Sobre 
todo en dos aspectos . Para empezar, la iteración de enco-
miendas difíciles de volver a explicar a todos los órganos 
fiscalizadores de los que dispone un gobierno serio.

Y también la no adaptación al nuevo marco normativo de 
la Directiva 2 .014/24, de la Unión Europea, que tenía que 
haber estado hecha y no está hecha . Nos encontramos tener 
que adaptarnos a una muy difícil normativa en seis meses, un 
trabajo que no se había hecho durante veinte años . Esto, sin 
embargo, para justificar luego que se dedicaban a no sé qué 
proyectos, como esas compras de coches, todas esas cosas 
que usted ha mencionado, proyectos en Sudamérica que 
todavía estamos investigando –no sé qué tenían que hacer 
allí–, otros negocios de todo tipo .

En fin, graves problemas de funcionamiento y un limbo jurí-
dico-administrativo muy complicado de resolver, en el que 
nos está ayudando muchísimo la conselleria de hacienda . 
Ya se lo hemos transmitido, que tenemos que seguir traba-
jando, porque esto no se arregla, desde luego, en seis meses 
y me temo que en un año, lamentablemente, porque, desde 
luego, no es la situación que me gustaría encontrarme en una 
empresa como esta, que debe prestar un servicio público de 
calidad y que está ahí para ayudar a la administración y no 
para aprovecharse de ella .

En fin, el reto que tenemos precisamente es eso, es devolver 
a la empresa a la esencia con la que fue creada: ser servicio 
para los contribuyentes, porque la pagamos los contribuyen-
tes, no para que se beneficien algunos.

¿Qué hemos ido haciendo? Para empezar, nombrar un nuevo 
consejo de administración transversal en el que hemos dado 
pie a consejeros de la conselleria de hacienda y la conselle·
ria de transparencia; unos nuevos estatutos aprobados en 
noviembre pasado, el 27 de noviembre, porque ni siquiera los 
estatutos estaban adaptados a la nueva normativa mercantil, 
a la ley de sociedades, para empezar .

También hicimos una petición a la Intervención General de 
La Generalitat –aquí la tenemos–, recibida la semana pasada, 
ya designados los nombres que van a hacer, para hacer una 
intervención, un control –lo voy a leer, porque de memoria 
no me acuerdo–… «control financiero específico sobre gastos 
en compras y servicios exteriores de VAERSA, realizados 
por la entidad durante el período comprendido entre el 1 de 
enero de 2006 y 30 de junio de 2015 . Intervención General» . 
Tienen trabajo, se lo aseguro .

También el nuevo director gerente ha elaborado y ha presen-
tado al consejo de administración un nuevo plan estraté-
gico de viabilidad para reestructurar las funciones y el orga-
nigrama, sobre todo con la intención de que sea operativo y 
reducirlo de altos cargos, que en muchos casos eran más que 
redundantes .

Todo ello teniendo en cuenta que tenemos una plantilla, 
como decía, de alrededor de mil trescientos trabajadores . 
Tenemos que aprobar la masa salarial, tenemos que hacer 
una relación de puestos de trabajo, muy complicado . Una 
negociación que se nos presenta por delante con los sindi-
catos muy complicada, lógico, porque muchos de los traba-
jadores están en unas condiciones laborales de pena, que da 
vergüenza pensar lo que les estaban haciendo trabajando 
para el sector público . Y todo eso lo tenemos que adaptar a la 
nueva estructura de funciones de la empresa .

En fin, una profunda transformación y adecuación necesa-
ria para el marco legal y para el nuevo gobierno que estamos 
empezando .

Todo eso, además, lo tenemos que hacer asegurando que se 
continúan prestando todos los servicios para los que estaba 
creado VAERSA, que haya una mejor comunicación y coor-
dinación con la administración y, sobre todo, preparar la 
empresa para las necesidades futuras, para responder a las 
demandas de una sociedad que es muy consciente de los 
retos ambientales a los que nos enfrentamos . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Pregunta número 109, que formula la il·lustre diputada 
senyora Mireia Mollà, del Grup Parlamentari Compromís, 
també a la consellera d’agricultura i medi ambient .

Un segon . Senyora Mollà . . .

La senyora Mollà Herrera:

Gràcies, senyora presidenta .

Senyora consellera, jo el primer que he de dir-li és que no 
l’envege absolutament res . Ho dic perquè ser la successora, 
en el càrrec, de la senyora Bonig, que he tingut la mala sort de 
no pillar-la ara en el parlament, doncs no deu ser plat de bon 
gust, després de vore la gestió nefasta, que no solament han 
fet els 20 del Partit Popular en el govern de La Generalitat 
sinó específicament la senyora Bonig en l’àrea que jo avui li 
vull parlar, que és el tema dels residus .

Vosté, com sabrà, la situació de la gestió de residus en la zona 
de la Vega Baixa ha sigut comparada també pels experts i en 
moltíssims reportatges amb el que s’ha viscut a Nàpols, on la 
màfia tenia una connivència poderosa amb el poder polític, 
valga la redundància, i ha portat a una situació, la dels aboca-
dors, a una situació insostenible des d’un punt de vista social, 
mediambiental i fins i tot de salut pública.

Tot això ací, a casa nostra, a la nostra terra, a la de les comar-
ques del sud, ha portat a un cas de corrupció ja arxiconegut, 
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que és el cas Brugal, que precisament fa no res se va obrir 
ja el procediment del jutjat amb tretze persones que passa-
ran per este jutjat . Entre les persones implicades, en este cas 
Brugal, tenim l’expresident de la diputació d’Alacant, José 
Joaquín Ripoll, l’exalcaldessa d’Oriola, Mónica Lorente, del 
Partit Popular, a més d’empresaris que bé coneixen el Partit 
Popular i que se repetixen en les altres trames de corrup-
ció com a suposats finançadors il·legals de les campanyes del 
Partit Popular, com puga ser el senyor Enrique Ortiz, Ángel 
Fenoll, Rafael Gregori, etcètera .

Presumptes finançadors ho dic, perquè fins i tot les últi-
mes conclusions que sembla que s’han fet públiques de la 
mateixa Guàrdia Civil on senyalen a Camps com el conse·
guidor i parlen d’almenys cinc caixes B que pogueren haver 
tingut el Partit Popular, parlen de tres respecte a la província 
de València, una a Castelló i una a Alacant i senyalen la dipu-
tació . Vull dir que el que està molt clar és que Brugal no s’en-
tenia si no hi havia una altra cosa darrere .

Nosaltres sempre hem argumentat des de Compromís que 
Brugal s’entén perquè existeix Gürtel i és perquè, efectiva-
ment, en Brugal aconseguien els amics del poder, els empre-
saris, la gestió ja siga urbanística en el PGU d’Alacant o ja siga 
de la gestió de residus, en este cas de la Vega Baixa, i alguna 
cosa havien de donar a canvi, ¿veritat? I això ho explica la 
llibreta de Bárcenas i ho explica Gürtel i les peces que van 
efectivament a investigar el finançament il·legal de les 
campanyes electorals .

Esta situació ha posat en perill la salut de les persones i de 
l’ecosistema en la Vega Baixa . Vosté més que ningú ho sap, 
perquè no és fins que entra el nou govern, fins que vosté és 
consellera de medi ambient, on se fan actuacions al respecte . 
Unes actuacions com, per exemple, la retirada de les tones de 
lixiviats que hi ha en la pedania oriolana de La Murada, que 
són efectivament d’estos camps de cultiu on van ser soterrats 
durant vint anys tones i tones de residus .

Sabem que, efectivament, durant estos anys el govern ha 
mirat cap a altre costat, ha ignorat el problema, un problema 
que anava molt més enllà fins i tot de la corrupció endèmica 
i la ineficàcia en la gestió sinó que és que no anava a parar-se 
el problema . La gestió de residus és un problema perquè se 
genera, encara que vulguem minimitzar la generació de resi-
dus, se continua generant residus i per tant calen plantes de 
tractament, calen abocadors, etcètera .

Vostés entren i a més tenen la mala sort o la bona sort de 
tindre diferents sentències que damunt li han d’indicar el 
camí, sentències de tancament d’abocadors, però també 
sentències en contra del que la senyora Bonig va abanderar 
com a solució del problema en els abocadors . I és una sentèn-
cia que anul·la part de l’article del pla de residus sobre el que 
respecta a les incineradores, que a ella li agradava dir que era 
«la valorización energética suprazonal» i que el TSJ diu que 
és notablement agressiva per al medi ambient . Gràcies al TSJ 
per avalar el que dien les tesis de Compromís durant molt de 
temps i esmenar l’anterior consellera, la senyora Bonig .

Davant dos èpoques clares del Partit Popular, una que era el cas 
Brugal, corrupció en gestió de residus, i una altra com que ens han 
pillat en el cas Brugal apostem per les incineradores, ¿quina és la 
política que vostés van a dur a terme per a solucionar la proble-
màtica, la gestió de residus de les comarques del sud d’Alacant?

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora Mollà .

Senyora consellera .

La senyora consellera d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi 
Climàtic i Desenvolupament Rural:

Gracias, presidenta .

Gracias, señora Mollà .

Efectivamente, ese es el triste y lamentable diagnóstico con que 
nos encontramos . Y no es un diagnóstico técnico, porque para 
eso hay soluciones que debemos poner en marcha, sino además 
jurídico y con todas las complicaciones que ha expuesto .

Así es, el gobierno del PP nos deja en la Vega Baja una situación 
respecto a residuos inaceptable, totalmente inaceptable . Y es 
preciso decirlo así también en relación a las responsabilidades 
que cada institución tiene ahora y tiene que tener en el futuro .

La comarca no es de lejos ni autosuficiente y en la cues-
tión de residuos, como explicaba, está más presente en los 
juzgados que en las instituciones . Lo peor, además, es que 
han tenido que ser los ciudadanos quienes tienen que pagar 
por la incompetencia y por las mafias, porque al final sale el 
dinero de su bolsillo y del de todos de forma subsidiaria vía 
impuestos .

Así nuestra responsabilidad es conseguir que la Vega Baja 
sea autosuficiente en la gestión de residuos y conforme a 
la ley . Suena muy obvio, parece muy evidente, pero es que 
ahora no es así, no ha sido así, ahora empieza a serlo .

De hecho, es una de las materias que más horas de trabajo 
nos absorbe a la conselleria, porque no hay una instalación 
ligada a la gestión de residuos, no la hay, parece mentira pero 
no hay en una comarca como esta tan poblada . No puede ser 
que un plan zonal haya estado sin instalaciones ligadas a la 
gestión de residuos . También cabe recordar en este aspecto 
que la gestión de residuos es responsabilidad de los ayunta-
mientos, que para eso se unen en consorcios .

Esta conselleria unas horas después de que se tuviera que 
cerrar la planta de Abornasa en Crevillente… tuve que convo-
car a alcaldes y representantes de la diputación para promo-
ver la constitución del consorcio de la Vega Baja . Así se hizo 
el 13 de octubre y estamos razonablemente satisfechos, 
comparando de dónde veníamos, por el nivel de coordinación 
que se está manteniendo desde entonces .

Con el cierra de Abornasa lo que pasaba es que el Baix 
Segura, la Vega Baja, se quedaba sin lugar al que llevar la 
basura, así de claro . Las plantas de Jijona y de Villena han 
ofrecido la solución, pero sabemos que es una solución 
transitoria, con fecha de caducidad, y sabemos que ambos 
municipios están haciendo un esfuerzo extraordinario por 
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contribuir a una solución cuyo origen del problema no era 
ellos, pero sin embargo han contribuido con gran sentido de 
la responsabilidad .

Me consta que el nuevo Consorcio de la Vega Baja está traba-
jando para buscar una solución, que pasa por una planta de 
transferencia . Pero desde La Generalitat tenemos la obliga-
ción de insistir al consorcio en que la gestión de los residuos 
de la Vega Baja continúa siendo una situación de emergencia, 
igual que lo era cuando se constituyó el consorcio de la zona 
A6 tras el cierre, como decía, de la planta de Abornasa .

El problema es que el tiempo se agota, que inquieta que 
pasen las semanas sin novedades y la estación de transfe-
rencias ya más que una necesidad urgente es inmediata la 
necesidad . Por eso invitamos e insistimos a los miembros del 
consorcio que superen los problemas burocráticos y también 
judiciales que atrasan esta solución, también porque ya se 
están generando, lógicamente, situaciones de malestar y 
quejas en esos municipios que están recibiendo de manera 
extraordinaria los residuos más al sur de Alicante .

Una vez que se resuelva la estación de transferencias habrá 
que disponer de la empresa que haga la gestión de la situa-
ción . Y es la fórmula para que después se lleve a la basura a 
las plantas, con las que hay que llegar a su vez a acuerdos y 
conseguir un precio unitario . Al mismo tiempo se pondrá en 
marcha el proceso de licitación de la solución definitiva.

Al margen de esto, también, hay un considerable trabajo 
en el actual consorcio para apostar por fórmulas de reco-
gida selectiva. Porque al final, si intentamos ser optimistas 
y la única ventaja de esta situación pésima tan lamentable 
en la Vega Baja es que podemos empezar de cero y es lo que 
queremos hacer . Proponer, y ya lo están iniciando, proyec-
tos de tipo piloto iniciales de recogida selectiva de distinto 
tipo, que solo serán posible si los ayuntamientos se ponen de 
acuerdo. Confiamos en que lo hagan. Vamos a insistir en que 
se pongan de acuerdo, porque quizás con ello podemos pasar 
de ser la comarca más negra a ser un ejemplo y creo que eso 
sería muy de agrado para todos . (Aplaudiments

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora consellera .

Continuem amb la pregunta 274, que formularà el dipu-
tat il·lustre José Ramón Nadal, del Grup Parlamentari 
Compromís, també a la consellera d’agricultura i medi 
ambient .

El senyor Nadal Sendra:

En maig de 2014 a la Marina Alta es va declarar el nivell roig 
d’emergència per la sequera, tenint el pitjor nivell declarat 
per la Confederació Hidrològica del Xúquer, l’índex d’estat, 
que va baixar a 1 i que a la Marina Alta va ser de 0 .0, cosa que 
significa que la Marina es trobava en mínims històrics. Les 
reserves subterrànies del litoral no superaven el 10% i, a més 
a més, era la zona amb menys reserves de tot el País Valencià .

A l’agost de 2014 es varen publicar estudis de la Universitat 
d’Alacant que indicaven que la zona de la Marina, junt a les 
de l’Alacantí i el Vinalopó, havien registrat menys precipitaci-
ons que al Sahel, la zona més seca del món . Però no sols això . 
Els mapes oficials de l’Agència Estatal de Meteorologia conti-
nuen situant la Marina Alta com la zona més seca de tot l’es-
tat . Poblacions com Benissa, en maig de 2014, ja van adme-
tre problemes per a l’abastiment d’aigua d’aquell any si la 
sequera continuava i, efectivament, hi va continuar .

L’agost de 2014 zones que històricament no havien tingut 
problemes en l’abastiment d’aigua, com la Vall de Gallinera, 
varen haver d’estar més d’un mes sense aigua pel mal funcio-
nament d’unes instal·lacions que cada vegada es demostren 
més obsoletes i ineficients i que en un context de sequera 
provoquen grans problemes, tant pel consum humà com per 
a l’agricultura, com ha passat també a pobles com Murla, 
Alcalalí o Xaló .

Tot este panorama mostrava i mostra una manca de gestió i 
previsió pel que fa al consum i accés de l’aigua que obliga els 
diferents pobles a haver d’arreglar-se-les sols .

El final de l’any hidrològic 2014-2015 es va tancar amb 545 
mil·límetres, millor que els 240 de l’any anterior, però molt 
lluny dels 878 de 2013 . I la cosa no pareix que millore . Així 
que s’hauran de prendre mesures abans del pròxim estiu .

Amb tot aquest panorama, el Consorci d’Aigües de la Marina 
Alta s’ha mostrat del tot inoperant fins al punt que en l’última 
reunió l’actual president de la diputació d’Alacant i alcalde de 
Calp, el senyor César Sánchez, –Calp, un poble que basa el 
seu desenvolupament amb l’aigua d’altres pobles– va presen-
tar una proposta de comptes per a 2016 on pràcticament la 
meitat de tot el pressupost estava destinat a pagar indem-
nitzacions als polítics i personal adscrit que assisteixen a les 
reunions, però que no contemplava ni un sol euro per inver-
sions hídriques, quan és eixe el motiu principal de l’existència 
del consorci .

S’han vist en la Marina Alta actuacions esperpèntiques com 
la de Calp, quan l’alcalde César Sánchez, president de la dipu-
tació, es permetia el luxe de passar-li fins a 1.000 metres 
cúbics al dia a la població veïna de Benissa, governada pel 
seu assessor en la diputació, el senyor Juan Bautista Roselló, 
ambdós poblacions del PP .

Quan Calp, la població de Calp, per tots és sabut, que està 
captant l’aigua d’una altra població, la Vall de Laguar, i eixa 
extracció afecta els regants del Girona, del riu Girona, que se 
senten totalment abandonats . Curiosament la canonada que 
traspassa l’aigua de la Vall de Laguar a Calp passa pel terme 
d’un altre poble que es diu Xaló, que també està totalment 
abandonat i que no ha tingut accés a eixa aigua i que ha hagut 
d’efectuar talls .

A més de tot això cal tindre en compte que la qualitat de les 
diferents masses d’aigua de la comarca va baixant . Com es 
pot vore en dues de les més importants, com és la d’Oliva-
Pego, situada prop de la marjal, on està la finca del Rosario, 
propietat del cacic local que està fent extracció d’aigua on té 
plantat tarongers, al costat mateix de la marjal, i el bombeig 
està provocant la (inintel·ligible)  . . . marina a les zones més 
prop de la costa . També en la zona d’Ondara-Dénia on es pot 
comprovar, segons les dades de la mateixa Confederació 


